

[Texte]

Special Committee on Arms Race Issues of the Canadian Bar Association, a member of Lawyers for Nuclear Disarmament, and a member of B.C. Peace Council. Also, Mr. John Broderick, Vice-President, End the Arms Race, member of Global Concerns Division, United Church of Canada. We have had this morning bishops, and will have Mennonites this afternoon, so I am pleased that we consider everybody on an equal footing. Next week, we will have the Canadian Jewish Congress and the Canadian Arab Federation, so I think we will have quite a general view of their views.

Mr. Munro (Esquimalt—Saanich): The Mennonites were the others this afternoon.

The Chairman: That is right. A member of the Global Concerns Division, and a member of the United Nations Association in Canada. I am a member too. *Alors, bienvenue.* You see we are not that bad in eastern Canada. I want you to feel absolutely at home, because this is your house, the House of Commons.

Mr. Kennedy will make his presentation, and then we can direct our questions to the three of you, if it is agreeable to you. Okay? *Merçi; bienvenue.*

Mr. Frank Kennedy (President, End the Arms Race): First, on behalf of ourselves and the End the Arms Race Committee, I wish to express our appreciation for being able to attend this committee. We finally got the word on Tuesday morning, and put together a short brief for the committee. I will read through the brief. If I am not able to answer any of the questions that come my way, I am quite sure that my colleagues will be able to.

The End the Arms Race is a coalition of over 190 endorsing organizations, including labour, church, peace, women's, professional, political, academic and community groups in the lower mainland of British Columbia. The coalition was formed in February 1982, when the Vancouver and District Labour Council joined with an existing ad hoc committee to organize the Walk for Peace. The Walk for Peace, in 1982, was endorsed by the City of Vancouver and by some 50 organizations; 35,000 people walked for Peace. In 1983, 80,000 people walked for Peace, and the End the Arms Race grew to 130 endorsing organizations. In 1984, the Walk for Peace became an official community event when the City of Vancouver became a co-sponsor with End the Arms Race. Eleven lower mainland municipalities endorsed the Walk for Peace, as did the Premier of British Columbia and the Official Opposition; 115,000 people walked for Peace.

• 2100

Since 1982, End the Arms Race has carried out a Refuse the Cruise Campaign, sponsored public meetings, held rallies, and supported local municipalities in holding disarmament

[Traduction]

sur les questions concernant la course aux armes de l'Association canadienne du Barreau, membre de l'Association des avocats pour le désarmement nucléaire, et membre du Conseil sur la paix de la Colombie-Britannique. Est aussi présent M. John Broderick, vice-président du mouvement *End the Arms Race*, membre de la Division sur les questions mondiales, de l'Eglise unie du Canada. Nous avons entendu ce matin des évêques et entendons cet après-midi les Mennonites, et je suis très heureux de voir que nous traitons tout le monde sur un pied d'égalité. La semaine prochaine, nous entendrons le Congrès canadien des Juifs et la Fédération canadienne des Arabes, alors nous aurons une vue d'ensemble de leurs idées.

M. Munro (Esquimalt—Saanich): Ce sont les Mennonites qui ont comparu cet après-midi.

Le président: C'est ça. Donc M. Broderick est membre de la Division des questions mondiales et membre de l'Association canadienne des Nations unies. Je suis aussi membre de cette association. *Welcome.* Vous voyez nous ne sommes pas si difficiles dans l'Est du Canada. Je veux que vous vous sentiez chez vous, car vous êtes bien chez vous, à la Chambre des communes.

M. Kennedy présentera son mémoire, ensuite nous pourrions poser des questions aux trois représentants, si vous êtes d'accord. Très bien. *Thank you, welcome.*

M. Frank Kennedy (président, End the Arms Race): Je voudrais d'abord, en notre nom et au nom de l'organisation *End the Arms Race*, vous remercier de votre invitation à témoigner devant le Comité. Nous avons reçu l'invitation mardi matin, et nous avons préparé un bref mémoire que je lirai. Si je ne peux répondre aux questions ensuite, je demanderai à mes collègues de le faire.

End the Arms Race est une coalition de plus de 190 différentes associations, dont les syndicats, le clergé, les mouvements de paix, les mouvements féministes, les associations professionnelles, politiques, universitaires et communautaires du Sud de la Colombie-Britannique. La coalition a été formée en février de 1982, lorsque le *Vancouver and District Labour Council* s'est joint à un comité ad hoc qui organisait une marche pour la paix. Cette marche pour la paix de 1982 avait le soutien de la ville de Vancouver et de quelque 50 organisations; 35,000 personnes y ont participé. En 1983, quelque 80,000 personnes participaient à la marche pour la paix, et le mouvement *End the Arms Race* comptait 130 organisations. En 1984, la marche pour la paix fut officiellement reconnue manifestation communautaire, coparrainée par la ville de Vancouver et par le mouvement *End the Arms Race*. Onze autres municipalités du sud de la Colombie-Britannique appuyaient la marche pour la paix, ainsi que le premier ministre de la Colombie-Britannique et l'opposition officielle; 115,000 personnes participaient à la Marche pour la paix.

Depuis 1982, le mouvement *End the Arms Race* a monté une campagne contre le missile Cruise, parrainé des manifestations publiques, tenu des rassemblements, aidé certaines